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تدوین نظامنامه HSE شهر تهران

علی نصیری، رئیس سازمان پیشــگیری و مدیریت بحران شــهر تهران: نظامنامه مدیریت یکپارچه سامانه 
سلامت، ایمنی و محیط زیست )HSE( شهر تهران تدوین و این نظامنامه با امضای شهردار تهران به شورای 

شهر ارائه شد تا مراحل پایانی تصویب را طی کند.

تولید بیش از یک میلیون تن آسفالت در تهران
هادی حق بین، معاون فنی و عمرانی شهرداری تهران: میزان پخش و اجرای آسفالت در سطح معابر پایتخت 
با احتســاب خرید از بخش خصوصی از مرز یک میلیون تــن فراتر رفته و از این میزان ۷۸۰هزار تن آســفالت 

تحویل مناطق ۲۲گانه شده است.

تبدیل وضعیت 4735نفر از کارکنان قراردادی و حجمی
مجید باقری، معاون برنامه ریزی و توسعه نیروی انسانی شهرداری تهران: با پیگیری همکارانمان تاکنون 4هزار 
و۷۳۵ نفر از کارکنان قراردادی و حجمی، تبدیل وضعیت شــده اند. فرایند تبدیل وضعیــت خانواده ایثارگران 

شهرداری تهران از سال۱4۰۰ آغاز شده و پرونده های دیگر نیز در دست پیگیری و اقدام است.

بازدید زاکانی از خط تولید واگن در چین
محسن هرمزی، مدیرعامل متروی تهران: شهردار تهران در سفر به چین، بازدیدی از خط تولید و آغاز کار برای 
ساخت ۶۳۰ واگن  خواهد داشت، طبق قرارداد، ۱۸ ماه زمان لازم است تا نخستین واگن ها تحویل داده شود 

و در حال مذاکره هستیم تا این زمان به یک سال کاهش یابد.

؟؟؟؟

مدت هاست دریافت مجوز از ای نماد دچار مشکل شده است
چند سال است که برای دریافت مجوز سامانه  پرداخت الکترونیک، 
داشتن نماد الکترونیکی اینماد الزامی شده، ولی این سامانه چندماه 
است مشکل دارد و مراحل دریافت مجوز در آن قابل تکمیل شدن 
نیست. از طرفی مسئولان این سازمان در سایت با ارسال تیکت 
و ایمیل پاسخگو نیستند و تماس تلفنی را نیز جواب نمی دهند. 
به تازگی تلفن شماره  ۱۲۴ هم پاسخگو نیست. ممنون می شویم 
یک نفر توضیح دهد که کسب و کار های تازه که باید نماد ای نماد 

داشته باشند، برای شروع به کار چه کنند؟
زاهدی از کرج 

ماده 27قانون حمایت از حقوق معلولان اجرایی شود
مطابق ماده ۲7قانون حمایــت از حقوق معلولان دولت موظف 
است به معلولان زمین گیر یا از کار افتاده و آنهایی که توان هیچ 
نوع کار کردنی ندارند به اندازه حداقل حقوق قانون کار بپردازد. 
این قانون سال هاســت روی زمین مانده و اجرایی نمی شود و 
رقم های بســیار ناچیز به برخی از افراد معلــول می پردازند که 
هزینه حداقل های آنها را نیز پوشش نمی دهد. تقاضا این است که 
مسئولان نسبت به اجرای این ماده از قانون اهتمام داشته باشند.
دولتخواه، معلول جسمی حرکتی از تهران 

بازار تره بار شیان چه زمانی بازگشایی می شود
مدتی قبل بازار تره بار شیان با هدف احداث بنای مورد نیاز تعطیل 
شد. اکنون چند ماهی می گذرد و خبری از بازگشایی مجدد بازار 
نیست. مراجعان دائمی بازار و اهالی منتظرند که این بازار زودتر 
بازگشایی شــود چرا که مورد استفاده بســیاری از اهالی و نیز 

ساکنان سایر مناطق بوده است.
یارمرادی از تهران 

تولیدکنندگان دخانیات مشمول مالیات سنگین شوند
با توجه به اینکه جلــوی تولید و عرضه دخانیــات را نمی گیرند و 
برعکس در گوشه و کنار شهر به عرضه کنندگان دخانیات و لوازم 
جانبی آن نظیر قلیان و غیره جواز کسب هم می دهند باید از این قشر 
مالیات سنگین تر بگیرند تا جبران خسارتی که این قشر برای جامعه 
به خصوص جوانان دارند، بشود. مالیات گرفتن از تولیدکننده های 

سیگار و دخانیات و محصولات جانبی را از مسئولان مطالبه کنید.
پورشمس از تهران

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

گزارش کار امروز

مهم ترین اقدامات مدیریت شهری،کف مناطق رخ می دهد 
و همشهری در پی مطالبه گری از شهرداری های مناطق است 
تا مشــخص شــود هر منطقــه در هــر روز چــه اقدامــی انجام 

داده است.

منطقه 

مرمت و بهسازی پیاده رو تجریش، به طول بیش از ۶ هزار متر مربع 1
در ضلع جنوب خیابان شــهرداری برای تردد ایمن عابران آغاز شد. 

پیگیری این مهم را انجام دادم.

سیدمهدی صباغ

منطقه 

در جلسه بررســی بودجه ســال۱4۰۳ که به منظور ارائه راهکارهای 9
لازم برای تدقیق بودجه پیشــنهادی براساس مطالبات شهروندان 
و نیازهای منطقه تشکیل شده بود، شرکت کردم. در این جلسه بر 
برنامه ها و اهداف از پیش تعیین شده تأکید شد تا در قالبی صحیح، 

برنامه ریزی و تنظیم شوند.

محمدرحیم مرتضوی

منطقه 

روز شنبه در جلسه ای درخصوص موضوعات کن خدمت شهردار 5
محترم تهران بودم و ســپس به جلســه دیــدار ســرکار خانم نجفی، 
عضو محترم شورای اسلامی شهر تهران با همکاران بانو، معاونان و 
مدیران خانم منطقه رفتم و پس از آن در جلسه شورای شهرداران 

حضور یافتم.

احسان شریفی

منطقه 

روز شنبه میزبان احمد احمدی صدر، مدیرعامل سازمان خدمات 12
و مشارکت های اجتماعی و شهرداران مناطق ۱۱ و ۱۶ بودم و در این 
جلسه موضوعات و چالش های پیشگیری از آسیب های اجتماعی 
و ســاماندهی معتادان متجاهر طی ۲ســال گذشــته مورد بررســی 

قرار گرفت.

وحید رضا انارکی محمدی

منطقه 

در صبحگاه مشــترک عوامــل شــهربان و حریم بــان منطقه حضور 18
داشــتم و تصمیماتــی در رابطــه بــا رفــع ســدمعبرهای صنفــی و 

پیشگیری از بروز ساخت وسازهای غیرمجاز گرفته شد.

محمد جواد خسروی

منطقه 

در جلسه شورای شــهرداران شــهرداری تهران که با حضور علیرضا 3
زاکانی شهردار محترم پایتخت برگزار شد، شرکت کردم.

حمید جوانی

منطقه 

روز شــنبه برنامه ویــژه ای برای دانشــجویان جدیدالورود دانشــگاه 11
صنعتــی امیرکبیــر داشــتیم و تــور گردشــگری بازدیــد از موزه هــای 
سطح منطقه را برگزار کردیم و این دانشجویان از موزه های جنگ، 

خانه استاد بهزاد، موزه ملی قرآن و خانه موزه مقدم بازدید کردند.

سید محمد موسوی

منطقه 

جلســه ای با حضور مدیرکل هماهنگــی، نظارت و کنتــرل معاونت 16
هماهنگــی و امور مناطق شــهرداری تهران داشــتیم و ۱۸ســرفصل 

برای تحول نگهداشت شهر در دستور کار قرار گرفت.

محمدامین سالاری پور

منطقه 

همــراه بــا رئیس کمیتــه اجتماعی شــورای اســلامی شــهر تهــران و 7
معاونان و مدیران منطقه از پروژه های شاخص و محله ای در حال 

اجرا در منطقه بازدید کردیم.

نصرالله آبادیان

منطقه 

با توجه به ورود سامانه بارشی در نیمه دوم سال، تدابیر لازم جهت 14
مدیریت شرایط اضطراری اتخاذ شد و دستگاه های خدمات رسان 

برای مقابله با این شرایط را در حالت آماده باش قرار دادم.

امیر یزدی

منطقه 

از پروژه های توسعه محلی بازدید کردم.20
رضا شنگی

منطقه 

همزمان بــا آغاز فصــل بــارش، در نشســت فصلی ســتاد مدیریت 2
بحــران حضــور داشــتم و بــر برنامه ریــزی هدفمنــد و هم افزایــی 
ســازمان های عضــو ســتاد مدیریــت بحــران و آمادگــی لازم بــرای 

مدیریت های بارش تأکید کردم.

مهدی صالحی

منطقه 

روز شــنبه از روند اجــرای روکش مکانیزه آســفالت معابرمنشــعب 10
ازخیابان شــهید ســبحانی و همچنیــن پیاده رو ســازی بلوار شــهید 
بختیاری و خوش بازدید و نسبت به تسریع در انجام آن تاکید کردم.

مهدی اخ الصنایع

منطقه 

خیابان ورزش در بوستان لاله را افتتاح و همراه با رؤسای کمیسیون 6
فرهنگی شهرهای ایران از این مسیر بازدید کردیم.

مرتضی روحانی

منطقه 

با تاکید بر نگهداشت مناسب پروژه های مرتبط با محیط زیست، 13
هماهنگی لازم برای بررسی اجرای فاز دوم پروژه نیروگاه خورشیدی 
ســرخه حصار بــه عنــوان پروژه هــای گردشــگری شــرق پایتخــت را 

انجام دادم.

محمد هادی علی احمدی

منطقه 

در بلوار مطهــری همواره شــاهد گره های ترافیکی بودیــم؛ از این رو 19
ساماندهی آن به اولویت انجام شد. همچنین بازدیدی از این بلوار 

و اقدامات انجام شده داشتم.

تورج فرهادی

منطقه 

در بیست وششمین جلسه کمیته فنی و نظارت بر عملکرد مدیران 4
شــهری منطقه حضور پیــدا کــردم و توضیحاتی پیرامــون وضعیت 
تأیید نقشــه ها، اجرا، رفع معارضین، عقــد قرارداد ســال آتی پروژه 
ادامــه محــور دلاوران و گــزارش وضعیت قــرارداد مطالعــه مبحث 

TOD خواستم.

علی اصغر کمالی زاده

منطقه 

روز شنبه همراه با معاونان خود از پروژه های عمرانی منطقه بازدید 17
داشتم و در جریان آخرین وضعیت تکمیل پروژه ها قرار گرفتم.

رضا سیفی

منطقه 

روز شنبه جلســه قرارگاه مسکن شــهرداری تهران حضور داشتم و 8
درباره آخرین اقدامات انجام شده بحث و تبادل نظر شد.

فاطمه تنهایی

منطقه 

از بوستان های سطح منطقه بازدید کردم. نوسازی ۶هزارمترمربع 15
کفپــوش زمین بــازی کــودکان، تعویــض ۸۰مــورد قطعــات معیوب 
وسیله بازی، نصب ۶دستگاه مجموعه بازی، ایمن سازی  4۰تابلوی 
برق، رفع ۵۶۰مورد عدم انطباق، برگزاری ۹۸۰نفرســاعت دوره های 

آموزشی ایمنی ویژه کارگران انجام شده است.

محمد شیری

منطقه 

در مراســم افتتاح پروژه های منطقه شــرکت کردم. در این مراســم 21
۸زمین چمن مصنوعی، یک مجموعه ورزشی چندمنظوره، سرای 
محله شهرک شهرداری و مجموعه توسعه کسب وکار پویش شهر 

به شهروندان تقدیم شد.

رضا پوریافر

منطقه 

از قهرمانان، پیشکسوتان و نخبگان ورزشــی منطقه با حضور زهرا 22
شمس احسان، رئیس کمیته ورزش شورای اسلامی شهر تهران و 

مدیران سازمان ورزش شهرداری تهران تقدیر کردیم.

مسعود نصرتی

ترافیک و نمایشــگاه بین المللی 

شورا
خیابــان ســئول بــا هــم گره 
 خورده اند. با هر نمایشگاهی که در 
خیابان سئول برگزار می شود، بار ترافیک تهران 
افزایش می یابد و معابر منتهی به این نمایشــگاه 
قفل می شــوند؛ موضوعی که اعتــراض و گلایه 
شهروندان را در پی داشته است. ازاین رو مدیریت 
شهری انتقال نمایشگاه های پرمخاطب به مجموعه 
شهر آفتاب را پیگیری کرد و اواسط سال۱۴00 این 
طرح در شورا تصویب شد. بیش از یک سال از این 
مصوبه می گذرد، اما پایتخت نشــینان همچنان 
شاهد برگزاری نمایشــگاه های پرمخاطب مانند 
محصولات شیرینی، شکلات و ... در خیابان سئول 
هستند. مدتی پیش بود که مهدی چمران، رئیس 
شــورای شــهر تهران به عدم تمکین مسئولان 
نمایشگاه بین المللی از مصوبه شورا اشاره کرد و 
تلویحا گفت: »احســاس می کنم نمایشگاه یک 
دولت خودمختار اســت و به کسی کاری ندارد و 
سرش را پایین انداخته و برایش مهم نیست مردم 
با چه مشــکلاتی دســت و پنجه نرم می کنند. 
دادستان کل کشور و دادستان تهران، نامه ارسال 
کرده و اخطار داده اند و سازمان بازرسی هم وارد 
شده، اما باز هم کار خودشان را می کنند.« یک بار 
هم در صحن شــورا موضوع برخــورد طبق بند 
۲0قانون شهرداری ها مطرح شد و باز هم چمران 
گفت که سال 8۲مقابل نمایشگاه خاکروبه تخلیه 
شد و اگر مســئولان تمکین نکنند این بار آن را با 
زنجیر می بندیم. او به عنوان آخرین اخطار تأکید 

کرد: »اجباراً باید این برنامــه را دنبال کنیم؛ اگر 
آبرویشان می رود و برنامه نمایشگاه به هم می خورد 
باید خودشــان بپذیرند، چراکــه نصیحت ها و 
خواهش های فراوان شــهرداری، قــوه قضاییه و 

دیگران را به بازی گرفته اند.«

تدابیر جدید برای نمایشگاه
حالا در تازه تریــن خبر علی اصغــر قائمی، عضو 
کمیســیون عمران و حمل ونقل شــورا از طرح 
جدیــدی رونمایی کرده اســت که گویــا تدابیر 
جدیدی درخصوص نمایشــگاه بین المللی اتخاذ 
شده است. او با تأیید اثرگذاری برگزاری نمایشگاه 
در خیابان سئول روی ترافیک تهران گفت: »طرحی 

در این  خصوص مطرح و اکثر اعضای شورای شهر 
هم آن را امضا کرده اند که در صحن شورا مطرح و 
بررسی خواهد شد.« قائمی درباره نحوه برخورد با 
مسئولان نمایشگاه عنوان کرد: »ما  شأن برخورد 
نداریم و جایگاه ما تصویب قوانین برای روان سازی 
ترافیک در شهر تهران است. به هرحال ابزارهایی در 
اختیار شهرداری برای رفع این مسئله وجود دارد که 
می توان به فضای تبلیغاتی و پیشگیری از سدمعبر 
اشاره کرد. با استفاده از این ابزارها، می توانیم فکری 
به حال نمایشــگاه کنیم؛ باید ببینیم صحن چه 
تصمیمی می گیرد.« آنطور که قائمی عنوان کرده 
تهدیدهای شــورا جدی اســت و قطعاً عملیاتی 

خواهد شد.

مسئولان نمایشگاه بین المللی، تهدید شورا را جدی بگیرند

پویش یا طرح »من شــهردارم« به  دور 
دوم رسید. مدیریت شهری در این دوره 
برای ساماندهی مشارکت مردم در اداره 
شــهر، اجرای این پروژه را در دســتور 
کار قرار داد و با مشــارکت شهروندان 
حدود 2080پروژه شهری، اولویت بندی 
شــد. در نهایت هم 1436پروژه انتخاب 
و به واحدهای اجرایــی و مناطق ابلاغ 
 شد. با توجه به اســتقبال شهروندان از 
»من شهردارم 1«، شهرداری تهران قصد 
دارد ابرپروژه »من شهردارم 2« را اجرایی 
کند. البته مدیریت شهری در اجرای دور 
دوم این طرح تصمیم گرفته در گام اول از 
ایده، نظرات و ظرفیت نخبگان و معتمدان 
محلات استفاده کند و در گام دوم هم گروه 

هدف، ناظر فراینــد عملیات عمرانی 
پروژه ها باشــند. براساس گفته های 
محمد امیرآبادی، مدیرکل دفتر پایش 

برنامه، کنترل پروژه و ارزیابی 
عملکرد شــهرداری تهران، 

پروژه های اولویت بندی شده در طرح من 
شــهردارم یک به مراحل پایانی نزدیک 
می شــوند و اکنون وقت ارزیابی میزان 
پیشرفت آنها در مناطق و ... است. آنطور 
که این مقام مسئول به همشهری گفته: 
»بیشترین پیشرفت فیزیکی پروژه ها در 

مناطق 3، 13، 18 و 21 ثبت شده است.«

تقسیم بندی پروژه ها در 3سطح
من شهردارم، ابرپروژه شهرداری تهران است 
که مردم گردانندگان اصلی آن هستند. برای 
اجرای بهتر پروژه ها آنچه توسط شهروندان 
اولویت بندی شده در 3ســطح دسته بندی 
و عملیاتی شــده اند. امیرآبادی با تأیید این 
مطلب گفت که پروژه ها در تقســیم محلی، 
غیرمستمر و مســتمر به مناطق، سازمان ها 
و شــرکت ها ابلاغ شــد. به طور کلی آنطور 
کــه مدیرکل دفتــر پایش برنامــه، کنترل 
پروژه و ارزیابی عملکرد شــهرداری تهران 
عنوان کرده: »تا کنون پروژه های من 
شهردارم ۱ حدود ۴۱درصد پیشرفت 
فیزیکی داشته و تکمیل آن در اولویت 
مناطق، سازمان و شرکت ها قرار 

دارد.«

ذره بین نظارتی روی پروژه های »من شهردارم«
مدیرکل دفتر پایش برنامه، کنترل پروژه و ارزیابی عملکرد شهرداری تهران در گفت وگو با همشهری، آخرین وضعیت 

پیشرفت پروژه ها را در مناطق تشریح کرد

راهکاری برای موفقیت 
در دوره ششم

کلانشهر تهران امروز با عقبه تاریخی و فرهنگی در جغرافیایی 
به وســعت تقریبا 630کیلومترمربع بدون احتساب مساحت 
حرائم و دارای جمعیت ثابت شهرنشــینی بالغ بر 9.۲میلیون 
نفر بدون احتساب جمعیت روزانه است. تهران  عنوان پایتخت 
ایران اســلامی شــامل ۲۲منطقه و ۱۲3ناحیه در دامنه های 
جنوبی رشــته کوه البرز تا دشــت ری بین ۲ وادی کوه و کویر 
واقع شده است. اداره شهری با این مختصات و ویژگی هایی که 
همگان کم وبیش بدان واقف هســتند، مبحث ساده ای نبوده و 
مستلزم مدیریت عقلانی و کمالگرا برای فائق آمدن بر مسائل و 
معضلات متنوع مطرح در حیطه مدیریت شهری است. اقدامات 
تحول گرایانه صورت پذیرفته تاکنون در زمینه امور شهرسازی 
و معماری با وجود مدت زمان کوتاه سپری شده )حدود ۲سال( 
در قیاس با مدیریت گذشتگان، می تواند افق امیدبخشی برای 
حرکت در مسیر تعقل گرایی باشــد و با بهره گیری از مدیریت 
مبتنی بر دانــش جوابگوی دغدغه  های شهرســازی و رویکرد 
توسعه گرایی در ابعاد مختلف باشــد. در این میان معیارهایی 

برای قیاس وجود دارد که اهم آنها عبارتند از: 

  به کارگیــری مدیــران متخصص و مجــرب و بهره مندی از 
حداکثر ظرفیت های سرمایه های انسانی

  بهره منــدی از ظرفیت هــای انفورماتیــک، توســعه و 
متناسب سازی مأموریت ها 

  ممانعت از برخوردهای ســلیقه ای در نحوه اجرای مقررات 
شهرسازی با پایش بخشنامه ها

  توجه به اســناد و قوانین بالادســتی ضوابــط ملاک عمل 
شهرســازی و قانونگرایی به منظور ارتقای کمــی و کیفی در 

مباحث ساخت وساز

براساس آمارها می توان گفت، در دوره مدیریت فعلی در حوزه 
شهرسازی و معماری نســبت به نحوه مدیریت ادوار گذشته با 
وجود محدودیت های بالقوه، معیارهــای دخیل برای ارتقای 
کمی و کیفی خدمات در حوزه شهرســازی و معماری از درجه 
مطلوبیت بهتری برخوردار هســتند. تا حد امکان جهت گیری 
اهداف به سمت مبانی تخصصی و اصلاح نواقص ادوار گذشته 
فارغ از مباحث سیاسی و شعائر غیرکارشناسانه متمرکز شده اند. 
این نحوه مدیریت بدون بهره گیری از جامعه استادان دانشگاه 
و فرهیختگان امور و نگرش علمی به موضوعات، دستی یافتنی 

نخواهد بود.
به  عبارتی بدون توجه به سلیقه های خاص، از مدیرانی شاخص 
استفاده شده اســت. بدین ترتیب باید مباحث کارشناسانه با 
رویکرد تخصصی و استفاده  از حداکثر ظرفیت های موجود فارغ 
از گرایش های سیاســی و ضمن پرهیز از افراط و تفریط دنبال 
شود. از این  رو مدیریت جهادی با منطق با مدیریت دانش محور 
و با استفاده از فرمایشات رهبر فرزانه انقلاب را می توان سرلوحه 
قرار داد و آن را توفیقی عظیم و موهبتی گران قدر برای توسعه 

پایدار شهری دانست.

یادداشت

مهم ترین پروژه های »من شهردارم1« مناطق 22گانه

منطقه 

1

منطقه 

3
مرمت و بهسازی پیاده روی 

خیابان شهید کلاهدوز

منطقه 

5
احداث پیاده روی خیابان 

اردوشاهی

منطقه 

7
مسقف کردن خیابان 

سبلان شمالی، زیر پل امام 
علی)ع(

منطقه 

10
بهسازی مجموعه شهر بانو

منطقه 

12
رفع گره ترافیکی خیابان 

ظهیرالاسلام

منطقه 

2
بهسازی پیاده روی میدان 

صنعت

منطقه 

4
بهسازی بوستان های 

شکوفه، تجریش و خیابان 
فرجام

منطقه 

6
بهسازی و ساماندهی 

خیابان حجاب

منطقه 

8
بازسازی آبنماهای فردوس

منطقه 

9
بازسازی سرای محله استاد 

معین

منطقه 

11
بهسازی پیاده روی خیابان 

میردامادی

منطقه 

13
زیباسازی و جداره سازی  
خیابان هشت متری دوم

منطقه 

14
بهسازی معابر درودیان 

غربی

منطقه 

16
ساماندهی پیاده راه خیابان 

صابونیان

منطقه 

18
مرمت و بازسازی سرای 

محله ولیعصر شمالی

منطقه 

20
تعویض و تجهیز لوازم 

بازی کودکان پاتوق محله 
امامزاده ابوالحسنع

منطقه 

22
زیباسازی و پاکسازی نمای 

محله دهکده المپیک

منطقه 

15
تکمیل باغ راه فدک

منطقه 

17
پیاده رو سازی  خیابان 

امامزاده حسنع

منطقه 

19
مرمت و بازسازی فضای 

سبز و آبنمای شهرک 
بستان

منطقه 

21
بهسازی بوستان شهدای 

گمنام

قطــار پویش هــای امیــد و افتخــار در 
هفتادوششــمین ایســتگاه خــود بــه 
منطقه۲۱ و محله چیتگر شــمالی رسید. 
منطقــه۲۱ به عنــوان یکــی از مناطق 
پهناور و کم برخــوردار پایتخت در بحث 
سرانه های فرهنگی و ورزشی با کمبود ها 
و چالش های فراوانی روبه روســت که در 
این دوره از مدیریت شــهری تلاش شده 
تا این کمبود ها برطرف شــود. در همین 
راستا پروژه های متعددی طی ۲سال اخیر 
آغاز شده و درحال انجام است که بخشی 
از آنها به زودی تکمیل خواهد شد و برخی 
هم به مرحله بهره برداری رسیده است که 
ازجمله آنها می توان به ۱۱پروژه عمرانی، 
فرهنگی و ورزشــی افتتاح شده در قالب 
هفتادوششمین رویداد شنبه های امید و 

افتخار اشاره کرد.
به گزارش همشــهری، یکی از نقاطی که 
بالن های قرمز رنگ شهر بر فراز آن افراشته 
شده بود، بزرگراه شهید لشکری، خیابان 
چهل وهفتم، زمین چمن شهدای چیتگر 
بود. این نقطه دیروز، طی یک مراســمی 
و با حضور چهره های ورزشــی سرشناس 

و همچنین جمعی از شــهروندان ساکن 
منطقه، بهره برداری شد.

ایجاد تحول نرم در شهر
معاون امور اجتماعی و فرهنگی شهرداری 
تهران در مراســم بهره برداری از پروژه های 
عمرانی، فرهنگی و ورزشــی منطقه۲۱ در 
قالب هفتادوششمین پویش امید و افتخار، 
با بیان اینکه یکی از تأکیدات شهردار تهران 
ایجــاد تحول نرم افزاری در شــهر اســت، 
گفت: »خدا را شــکر می کنیم که امروز به 
هفتادوششمین شنبه امید و افتخار رسیدیم 
و این نشان می دهد که در هر گوشه پایتخت 
یک خبر خوبی به شهروندان داده می شود.« 
محمدامین توکلی زاده با بیان اینکه شــهر 
برای شهروندانی اســت که در آن زندگی 
می کننــد، ادامه داد: »به جــرأت می توان 
گفت تنها خدمات مستقیمی که شهرداری 
تهران می تواند به شــهروندان ارائه دهد در 
پروژه های فرهنگی و ورزشــی اســت؛ این 
در حالی اســت که در حوزه های اجتماعی 
مانند حذف آسیب های اجتماعی و احیای 
ســرای محله ها نیز اقدامات گسترده ای در 
شهر تهران در حال انجام است.« همچنین 
توکلی زاده با اشاره به پروژه های افتتاح شده 
در منطقه ۲۱درباره هزینه های اســتفاده 
از مجموعه های ورزشــی برای شهروندان 

10دهکده ورزشی جدید در پایتخت
معاون شهردار تهران:  برای احیای سرای محله ها اقدامات گسترده ای در حال انجام است

 سوسک پوستخوار
علت اصلی قطع درختان چیتگر

قطع درختان بوستان جنگلی چیتگر مدتی است که در شبکه های اجتماعی 
باز نشر می شود و این موضوع سبب تشویش اذهان عمومی شده است. عده ای 
هم گویا وظیفه ای جز جوسازی و آلوده کردن فضای اطلاع رسانی ندارند و مدام 
بر طبل تو خالی شایعه می زنند و ناکارآمدی مدیریت شهری را مطرح می کنند. 
اما در واقع اصل ماجراي قطع درختان چیتگر مربوط به وجود سوســک های 
پوستخوار است؛ آفتی که اگر مقابله با آن صورت نگیرد می تواند سایر درختان 
را هم آلوده کند. به همین دلیل است که مدیریت شهری قطع درختان آفت زده 
را در دستور کار قرار داده و از طریق مجوز سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
پس از اتمام این کار طرح جایگزینی و کاشــت گونه های متناسب با شرایط 
آب وهوایی را اجرا خواهد کرد. آنطور که هادی نصیری، رئیس اداره فضای سبز 
شهرداری منطقه۲۲ گفته: »در پارک جنگلی چیتگر حدود ۵00هزار درخت 
وجود دارد که براساس پایش های انجام شده در مرحله اول حدود 800درخت 
مبتلا به آفت سوســک پوستخوار شناسایی شــده و در اسرع وقت نسبت به 

جمع آوری آنها اقدام خواهد شد.«

شناسایی درختان آفت زده با طرح چکش 
 آنطور که علیرضا علی بخشی، معاون خدمات شهری شهردار منطقه۲۲ عنوان 
کرده: »کم آبی در عرصه ها از لحاظ فیزیولوژیکی گیاه را ضعیف می کند و باعث 
غلبه آفات بر آنها می شود و به همین دلیل امروز شاهد شیوع آفت هایی چون 
سوسک چوبخوار و کرم خراط در عرصه های جنگلی چیتگر هستیم. از طریق 
هماهنگی های انجام شده با ســازمان منابع طبیعی برای نخستین بار طرح 
چکش در راستای شناســایی درختان آفت زده بوستان چیتگر اجرایی شده 
است.« به گفته او درختان آفت زده و آسیب دیده از عرصه حذف می شوند زیرا 

اثرات شیوع در میان سایر درختان کمتر از خشکسالی نخواهد بود.

کاشت درختان پهن برگ
جایگزینی درختان  پهن برگ بهترین گزینه و راهکار است. به گفته ابوالفضل 
لولایی، مسئول فنی اداره منابع طبیعی تهران، درختان پهن برگ با شرایط 
اقلیم منطقه، نوع پوشش گیاهی و نوع گونه هایی که در بوستان چیتگر سازگار 
هستند، درنظر گرفته خواهد شد. او در تشریح شیوع آفت سوسک چوبخوار 
گفت: »کارشناسان تغییر اقلیم و کم آبی و خشکسالی خشکی هوا را مهم ترین 
علل آفت زدگی در پارک های جنگلی تهران می دانند و این سوســک ها یک 
هم زیستی کاملا مسالمت آمیز با درختان سوزنی برگ مخروطیان دارد. این 
آفت به دلیل مسائل کم آبی در این بوســتان افزایش پیدا کرده و به علت آنکه 
بیش از نیم قرن از عمر این درختان گذشته و دوره زنده مانی آنها رو به  پایان 

است، اغلب درختان قطع شده برای مصارف هیزمی استفاده خواهند شد.«
لیست 
پروژه ها

تعویض چمن مصنوعی 
چیتگر شمالی 

 6
هزار مترمربع

 6
میلیارد تومان

ایجاد چمن مصنوعی 
شهدای گمنام 

 752
مترمربع

 1  میلیارد و
500 میلیون تومان

تعویض چمن مصنوعی 
شهرک دانشگاه 

 1222
مترمربع

 1  میلیارد و
500 میلیون تومان

ایجاد چمن مصنوعی 
مسکن ویژه 

 550
مترمربع

 550
میلیارد تومان

تعویض چمن مصنوعی 
زمین محسنی 

 989
مترمربع

 989
میلیون تومان

تعویض چمن مصنوعی 
زمین استقلال 

 1024
مترمربع

 1  میلیارد و 
24 میلیون تومان

تعویض چمن مصنوعی 
زمین نسیم 

 1400
مترمربع

490 
میلیون تومان

احداث سرای محله شهرک شهرداری 

 225
مترمربع زمین

 44
میلیارد تومان هزینه

 450
مترمربع زیربنا

36 
میلیارد تومان ارزش زمین

تعویض چمن مصنوعی 
زمین ویلاشهر

 960
مترمربع

418 
میلیون تومان

مرکز توتیا »پویش شهر«

 130
مترمربع

600 
میلیون تومان

سالن چند منظوره 
ورزشی ویلاشهر 

 400
مترمربع

 1  میلیارد 
600 میلیون تومان

تأکید کرد: »تمام تعرفه های مجموعه های 
ورزشــی منطقه تابع مصوبه شورای شهر 
اســت که حتی از تعرفه هــای دولتی نیز 

پایین تر است.«

توجه به وجود زیرســاخت گردشــگری 
در شــهر تهــران، از گذشــته اتفاقات 
خوبی به صــورت غیرمنســجم رخ داده 
بود. بــرای نزدیک شــدن به ســازمان 

گردشــگری تأکیــد شــهردار تهــران 
به ایجاد یک شــورای سیاســتگذاری با 
ریاست شهردار و قائم مقامی معاون امور 
اجتماعی و فرهنگی بود که در این شورا 

تمــام شــرکت های 
عــه  مجمو یر ز
شــهرداری کــه در 
اساســنامه آنهــا به 
موضوعات گردشگری 
اشــاره شــده، حضور دارند.« همچنین 
معاون اجتماعی و فرهنگی شهردار تهران 
با اشاره به فعالیت شرکت توسعه فضاهای 
فرهنگی شهر تهران اعلام کرد: »شرکت 
توسعه فضاهای فرهنگی قرار است اطلس 
نیازهای فرهنگی و گردشگری شهر تهران 
را تهیه کند که با توجه به رو به اتمام بودن 
زمان طرح تفصیلی شهر تهران، قرار است 
در طــرح جدید تفصیلــی پایتخت، این 
فضاهای جدید را جانمایی کنیم؛ به عنوان 
مثال در طرح تفصیلی جدید ۱0دهکده 

ورزشی جدید راه اندازی شود.«

اتفاقــات خوبی در 
حوزه های فرهنگی و 
در  پایتخت  ورزشی 

راه است 
حســین اوجاقی، مدیرعامل ســازمان 
ورزش شــهرداری تهران در این مراسم 
با تأکید بر این موضوع کــه در این دوره 

ایجاد سرای محله در 
همه محلات منطقه21 
محمدرضــا پوریافــر، 
شــهردار منطقــه۲۱ 
در آییــن بهره برداری 
از پروژه هــای ایــن منطقــه در قالــب 
هفتادوششمین پویش امید و افتخار، گفت: 
»امروز چند پــروژه شــامل 8زمین چمن 
مصنوعی به مســاحت ۱3هزار مترمربع به 
همراه یک ســرای محله و مرکز طوطیا که 
مربوط به فعالیت شــرکت های دانش بنیان 
است به بهره برداری می رسد. به این ترتیب 
همه ۱3محله منطقه۲۱ دارای سرای محله 
خواهند شــد که خدمات 9گانــه به همراه 
امکانات مناســب شــامل کتابخانــه و... را 
دارا هســتند. از 8زمین چمنی که امروز به 
بهره برداری می رسند 3زمین احداثی و مابقی 
بازســازی بوده که درمجموع 600میلیارد 
ریال هزینه احداث و بازســازی این زمین ها 
شده اســت. یکی از مشــکلات منطقه۲۱ 
کمبود مجموعه های ورزشــی بــود که از 
ابتدای مدیریت شهری جدید، این موضوع 
در دستور کار قرار گرفت و به زودی 3زمین 
چمن مصنوعی دیگر نیز در سطح منطقه۲۱ 

به بهره برداری می رسد.«

از مدیریت شــهری توسعه زیرساخت ها 
و رویدادهای ورزشــی از اهمیت ویژه ای 
برخوردار است، گفت: »اعتقاد داریم در 
آینده نزدیک اتفاقات خوبــی در حوزه 
فرهنگی و ورزشــی شــهر تهران روی 
می دهد. همچنین رویداد قهرمان شهر 
با هدف تحرک و استعدادیابی شهروندان 
در ورزش های همگانی اجرا می شود. در 
مجموع مهم ترین رسالت سازمان ورزش 
ارائه خدماتی در حوزه تامین زیرساخت ها 
 و اجــرای رویدادهــای ورزشــی در

پایتخت است.«

سرانه ورزشی تهرانی ها کمتر از یک متر
آمارها نشــان می دهد که وضعیت سرانه 
فعالیت های بدنی در شــهر تهران خوب 
نیســت. حســین اوجاقی در این رابطه 
می گوید: »آمارها نشــان می دهد سرانه 
فعالیت های بدنی در شهر تهران 30درصد 
و حدود ۱3دقیقه در روز اســت؛ این در 
حالی است که در حوزه سرانه های ورزشی 
نیــز به رغــم اســتانداردهای جهانی که 
۲.30مترمربع به ازای هر فرد اســت در 
شهر تهران سهم هر شهروند کمتر از یک 

متر است.«

جزئیات افتتاح پروژه های 
هفتادوششمین شنبه امید و افتخار

تهیه اطلس نیازهای فرهنگی و گردشگری
توکلــی زاده دربــاره ســاختار موردنظر 
شــهرداری تهران برای ایجاد ســازمان 
گردشــگری پایتخــت هم گفــت: »با 

پروژه عمرانی، فرهنگی و 
ورزشی افتتاح شد  11

پروژه ورزشی به بهره برداری 
رسید  8

یک سرای محله و مرکز 
توتیا)فعالیت شرکت های 

دانش بنیان( به بهره برداری 
رسید

1

هزار مترمربع مساحت ۸ 
زمین چمن مصنوعی افتتاح 

شده 
13

محله منطقه ۲۱ دارای سرای 
محله شدند 13

 زمین از ۸ زمین چمن 
بهره برداری شده احداثی و 
بقیه بازسازی شده است 

3
میلیارد تومان در مجموع 
هزینه احداث و بازسازی 

زمین ها
60

  توسعه محلی
613 مورد به اتمام رسیده

288 مورد در حال اجرا
325 مورد هنوز اجرایی نشده

  پروژه های غیرمستمر
10 مورد به اتمام رسیده

89 مورد فعال
69 مورد در مرحله تهیه طرح

  پروژه های مستمر
 7 مورد به اتمام رسیده

12 مورد فعال
161 مورد اجرایی نشده

آخرین وضعیت پروژه ها 

کل پروژه ها: 1436مورد
پروژه های محلی: 1088مورد

پروژه های غیرمستمر: 168مورد
پروژه های مستمر: 180مورد

پروژه های ابلاغی 

منطقه۱4: بیشترین پروژه )۹۲طرح(
منطقه۱۹: کمترین پروژه )۲۳طرح(

فراوانی پروژه توسعه محلی در مناطق

پدرام اخوان؛ کارشناس شهری

زینب زینال زادهگزارش
روزنامه نگار

امید و 
افتخار

مهدی اسماعیل پور
روزنامه نگار


